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اخبار

در آستانه برگزاری جشن گلریزان ستاد دیه 
کشور انجام شد

کمک 4 میلیارد تومانی رهبر فرزانه 
انقلاب برای آزادی زندانیان نیازمند

برگـــزاری  آســـتانه  در 
سی وهشـــتمین جشن 
دیـــه  گلریـــزان ســـتاد 
کشور، حضرت آیت الله 
خامنـــه ای رهبر انقلاب 
اســـلامی، مبلـــغ چهل 
میلیارد ریـــال به این امر 
خداپسندانه اختصاص 
دادند. جشـــن گلریزان 
هر ســـال در ماه مبارک 
همـــت  بـــه  رمضـــان، 
ســـتاد مردمی رسیدگی 
بـــه امور دیـــه و کمک بـــه زندانیـــان نیازمند بـــا حضور 
جمعـــی از مســـئولان و خیریـــن نیکـــوکار در تهـــران و 

شـــهرهای مختلـــف کشـــور برگزار می شـــود.
 

رئیس جمهوری: مهم ترین رسالت 
ما توانمندسازی محرومان است

ح هـــای  از طر آییـــن تجلیـــل  رئیس جمهـــوری در 
د  ا مـــد ا کمیتـــه  ر  د ین  فر ل آ شـــتغا ا ه  یـــد گز بر
امام خمینی)ره(، با اشـــاره به تأکیـــدات و توصیه های 
مکـــرر قـــرآن کریـــم، پشـــتیبانی و توانمند ســـازی 
محرومیـــن و اقشـــار کم برخـــوردار جامعـــه را یکی از 
رســـالت های مهم دولـــت و حاکمیت عنـــوان کرد و 
گفـــت: »بر اســـاس آیـــات قـــرآن کریم، کســـی که به 
محرومیـــن، فرودســـتان و یتیمـــان توجه نداشـــته 
باشد، مســـلمانی او ادعایی بیش نیســـت، بنابراین 
حمایت از این قشـــر جامعه وظیفـــه اعتقادی و دینی 
ماســـت، موضوعـــی کـــه متأســـفانه به خوبـــی به آن 

عمل نشـــده اســـت.«
مســـعود پزشـــکیان با اشـــاره به اهمیـــت برنامه ریزی 
و اقدامات عملی در مســـیر توانمندســـازی محرومان 
اضافه کـــرد: »پرداختن به این مســـأله فراتر از مباحث 
جناحی و سیاســـی اســـت. اگـــر می خواهیـــم عدالت 
اجتماعی برقرار شـــود، بایـــد به جای شـــعار، به دنبال 
راهکارهای عملی باشـــیم و ظرفیت هـــای موجود را به 

بهترین شـــکل به کار بگیریم.«
وی با اشـــاره به لـــزوم تدوین برنامه هـــای عملی برای 
حمایت از اقشـــار آســـیب پذیر افـــزود: »حمایت نباید 

به صورت مقطعی باشـــد.« 

رئیـــس قوه قضائیه در ادامه سلســـله جلســـات 
و نشســـت  های هم اندیشـــی خـــود بـــا اعضـــای 
کمیسیون ها و فراکســـیون های مجلس شورای 
اســـلامی با اعضـــای کمیســـیون »امنیـــت ملی 
و سیاســـت خارجی« مجلس شـــورای اســـلامی 
جلســـه ای برگـــزار کـــرد. بـــه گـــزارش میـــزان، 
حجت الاســـلام والمسلمین محســـنی اژه ای در 
این نشســـت با اشـــاره به عزم جزم دستگاه قضا 
برای مبارزه عالمانه و قاطعانه با مظاهر مختلف 

فســـاد گفت: »فساد امری مســـری است؛ گاهی 
فســـاد مالی به دنبال خود، فســـاد های سیاسی 
و فرهنگـــی را نیز مـــی آورد. ما در قـــوه قضائیه بر 
برخـــورد عالمانـــه و قاطعانه بـــا مظاهر مختلف 
فســـاد تأکید داریم و در این راســـتا مسامحه ای 
نخواهیم داشـــت.« رئیس قوه قضائیه با اشـــاره 
بـــه وضعیـــت معیشـــتی مـــردم افـــزود: »اکنون 
وضعیت معیشـــت مردم نه تنها خوب نیســـت، 
بلکه بد اســـت؛ همه قوا و دســـتگاه ها باید برای 
تقویت بنیـــه اقتصـــادی و تولیدی کشـــور که در 
بهبـــود وضعیت معیشـــتی مـــردم مؤثر اســـت، 
اهتمام داشـــته باشـــند. باید فرهنگ حمایت از 
سرمایه گذاران در کشور تغییر کند. نباید ثروت 

را ضـــدارزش تلقی کنیم.«
وی ادامـــه داد: »قطعـــاً ثروت انـــدوزی از طُـــرق 
نامشـــروع، امری مذموم و ناپســـند است و باید 
بـــا آن برخـــورد قاطعانه و قانونی کـــرد، اما ثروتی 
را که مشروع باشد و از راه تقویت بنیه اقتصادی 
و تولیـــدی کشـــور به دســـت آمده باشـــد، نباید 

مذموم و ناپســـند بدانیم.«
اژه ای بـــا تأکید بر اینکه طبـــق آمار های موجود، 
جمعیـــت قابل توجهـــی از ایرانیـــان در خـــارج 

رئیس قوه قضائیه:

در مبارزه با فساد با هیچ فردی 
مسامحه  نخواهیم داشت

از کشـــور اقامـــت دارنـــد و قطعـــاً مـــا بایـــد از 
ظرفیت هـــای فکـــری و مـــادی و خلاقیت هـــای 
این ایرانیان مقیم خارج کشـــور بهـــره بگیریم، 
تصریـــح کرد: »آیـــا همـــه ایرانیان مقیـــم خارج 
کشـــور، ضدانقلاب هســـتند؟ آیا بســـیاری از آنها 
بدتر از برخی عناصر هســـتند که در داخل کشور 
دســـت به اقداماتـــی می زننـــد؟ ایـــن نامطلوب 
اســـت کـــه دشـــمن از ایرانیـــان مقیـــم خـــارج 
یارگیـــری کنـــد یـــا اینکـــه آنهـــا به موطـــن خود 

بازگردنـــد، ولـــو آنکه نقد داشـــته باشـــند و زبان 
به انتقـــاد و گلایه بگشـــایند.«

رئیـــس دســـتگاه قضا با اشـــاره بـــه اولویت های 
کاری خـــود طی ۴۴ ماهی که در منصب ریاســـت 
قـــوه قضائیـــه حضـــور دارد، گفـــت: »از همـــان 
اولین روزی که مســـئولیت ریاست دستگاه قضا 
برعهده من گذاشـــته شـــد، چنـــد اولویت کاری 
را بـــا عنایت بـــه نیاز های ضـــروری کشـــور برای 
خود ترســـیم کردم و در راســـتای آن اولویت ها، 
سلســـله اقدامات و تدابیـــری را اتخـــاذ نمودم؛ 
یکـــی از آن اولویت هـــا، کمـــک به تقویـــت بنیه 
اقتصـــادی و تولیدی کشـــور در راســـتای ارتقای 

وضعیت معیشـــتی مـــردم بود.«
اژه ای اضافه کرد: »به جـــد معتقدم برای تقویت 
بنیه اقتصادی کشـــور باید موانـــع تولید را مرتفع 
کـــرد و امنیت ســـرمایه گذاری را ارتقـــا داد. باید 
حرمـــت فـــرد ســـرمایه گذار را کـــه می خواهد به 
غنـــای اقتصادی و تولیدی کشـــور یاری رســـاند، 
حفـــظ کـــرد؛ نبایـــد برخوردی بـــا او داشـــت که 
ســـبب دفع او شـــود و بعـــد از مدتـــی از این کار 

پشـــیمان شویم.«

خبر

ما در 
قوه قضائیه 

بر برخورد 
عالمانه و 

قاطعانه 
با مظاهر 

مختلف فساد 
تأکید داریم و 

در این راستا 
مسامحه ای 

نخواهیم 
داشت

برای اولین بار در ایـــران دو وزیر دولت 
بابـــت پرونـــده فســـادی کـــه در دوران 
مسئولیت شـــان اتفاق افتـــاد به زندان 
محکوم شـــدند. این نتیجـــه اعلام رأی 
دادگاه پرونده چای دبش است.  بزرگی 
پرونده  را باید از رقم حدودی فساد رخ 
داده در آن فهمیـــد ؛ 3میلیـــارد دلار. اما 
ایـــن پرونـــده بزرگی هـــای دیگـــری هم 
دارد: محکوم شدن دو وزیر؛ سیدجواد 
ســـاداتی نژاد وزیـــر جهـــاد کشـــاورزی 
دولـــت ســـیزدهم و ســـیدرضا فاطمی 
امیـــن وزیر صنعـــت، معـــدن و تجارت 
دولت ســـیزدهم. تا اینجا مروری بود بر 
ابعاد قضایی پرونده. ســـؤال این است 

که چه شـــد ابعاد فســـاد بزرگ تر شد تا 
جایی که حتی دو وزیر هم بابت فســـاد 
دوره مسئولیت شـــان به زندان محکوم 
شـــدند؟  آیا نشـــانه ناکامی ساختارهای 
نظارتی مقابله با فســـاد نیســـت؟ برای 
پاســـخ به این ســـؤالات با کاظم پالیزدار 
دبیر ستاد هماهنگی و مبارزه با مفاسد 
اقتصـــادی در دولت هـــای یازدهـــم و 

دوازدهم گفت وگـــو کردیم. 

ریشه اصلی بروز فساد اقتصادی 
چیست که هر از گاهی رقم فساد 

بزرگ تر می شود؟
مشـــکل ریشـــه ای فســـاد اقتصـــادی در 
ســـاختار اقتصادی ماســـت. ســـاختار 
اقتصـــادی  بســـترهای  و  اقتصـــادی 
فسادزاســـت. در روش هـــا پیشـــرفت 
داشتیم. سامانه های اداری ما پیشرفته 
و  شـــفافیت  ســـامانه های  هســـتند. 
کنترلـــی خوبی داریـــم. در نظام بانکی 

هم از ابزارهـــای الکترونیکی 
مـــا  ا  ، یـــم کرد ه  د ســـتفا ا

نبود. اثربخـــش 
 

چرا سامانه ها اثر بخش نبود؟
ســـامانه ها فقـــط بخشـــی از فرآینـــد را 
پوشـــش می دهنـــد و آن بخـــش کـــه 
موجب فســـادهای کلان می شود از این 
بســـتر عبور نمی کنـــد. منظـــورم نظام 
مدیریتی اســـت. پدیده شـــومی به نام 
تحریـــم هـــم مؤثر اســـت که سیســـتم 
اقتصـــادی را درگیـــر کـــرده. یعنی وقتی 
می خواهیـــم از تحریم ها عبـــور کنیم، 
مجبوریـــم از ابزاری اســـتفاده کنیم که 
معمول و قانونمند نیست. برای همین 
به ســـراغ فـــردی مانند بابـــک زنجانی 
می رونـــد و پـــول نفـــت را در اختیـــار او 
قـــرار می دهند کـــه در نهایـــت به پول 
نفـــت هـــم نمی رســـند. یا ماننـــد چای 
دبش ارز را بـــه یک مجموعه می دهند.

  بررسی ریشه وقوع فساد چای دبش در گفت و گو با کاظم پالیزدار،
دبیر سابق ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی:

ساختار اقتصادی ما فسادزاست

 

در چای دبش بانک مرکزی می گوید 
مسئولیت ما نبود که صلاحیت شرکت 

دریافت کننده ارز را تأیید کنیم. در اختیار 
وزارت جهاد کشاورزی بود که مشخص 
می کرد چه شرکتی ارز بگیرد. در وزارت 

جهادکشاورزی هم به کارشناس گفته شد 
ارز را فقط به این شرکت بده و کارشناس 

در سامانه مرتبط با بانک مرکزی برای 
چای دبش تیک می زد.

کاملاً درســـت اســـت. در پدیده بابـــک زنجانی 
)مســـئولان وقت( گفتنـــد قادر بـــه جابه جایی 
پول نیســـتیم و چـــاره ای نداریم جـــز اینکه به 
ســـراغ افرادی همچون زنجانی برویم. درحالی 
کـــه آن زمان فشـــار تحریمی با فشـــار تحریمی 
97 یـــا 1۴00 قابل قیـــاس نبود و دســـت ما بازتر 
بـــود. بنابراین پدیده بابـــک زنجانی نتیجه یک 
تصمیم مدیریتی غلط بود. امـــروز چرا دو وزیر 

ما محکـــوم می شـــوند؟ چـــون تصمیـــم غلط 
گرفتـــه شـــد و به موضـــوع نگاه فردی داشـــتند 

و بـــه جای سیســـتم، فرد تصمیـــم می گرفت.

در چای دبش سیستم های مدیریتی 
نتواستند تشخیص دهند دلارهای رفته 

برای این شرکت چقدر است؟
موضـــوع توانســـتن نیســـت. بـــا سیســـتم ها 
کار کـــردم و ایـــن را قبـــول نـــدارم. هـــم بانـــک 
مرکـــزی می توانـــد اشـــراف داشـــته باشـــد هم 
دیگـــر بخش هـــا. مثـــلاً وقتـــی کالا وارد گمرک 
می شـــود، گمرک باید اعلام کنـــد کالایی که به 
آن ارز داده ایـــد وارد شـــده و بانـــک مرکزی رفع 

تعهـــد را تأییـــد کند.
 

بنابراین سامانه هشدار می داد، اما مدیر 
مربوطه می گفت من اینطور تصمیم 

می گیرم که به فلان شرکت ارز داده شود 
تا اینکه در سال 1401 اعضای سندیکای 

چای به آقای مخبر معاون اول نامه 
نوشتند که 90 درصد ارز چای فقط به یک 
شرکت داده شد. یعنی اگر این نامه نبود، 

یک کارشناس در وزارت جهادکشاورزی یا 
بخش دیگر نمی توانست هشدار بدهد؟

قبل از نامه ســـندیکا بخش هایـــی ورود کرده و 
هشـــدار داده بودند، همچنان که درباره واردات 
نهاده هـــای دامی هـــم هشـــدار داده و مدیریت 

شـــد. بنابرایـــن اینطـــور نبـــود کـــه بعـــد از نامه 
ســـندیکا مسأله روشن شـــود. محدودیت هایی 
وجود داشـــت. بالاخره اسم دو وزیر مطرح بود.

 
پس اگر مدیر بالادستی بخواهد، می تواند 

سیستم ها و هشدارهای نظارتی را نادیده 
بگیرد؟

بلـــه. تجربه کردیـــم. در یک بخـــش اقتصادی 
ســـامانه جامع قرار دادیم. اما ناگهان سیستم 
را قطـــع و مجـــدد وصـــل می کردند. فســـاد در 
همین فاصله رخ می داد. بنابراین مســـأله این 
اســـت که فـــرد باید درســـت باشـــد و نمی توان 
فســـاد را فقـــط بـــا ســـامانه ها کامـــلاً کنتـــرل 
کـــرد. باید فرهنـــگ و اخلاق را تقویـــت کرد. با 
اینکـــه اقتصاد زمانی شـــفاف می شـــود که افراد 
دسترســـی آزادی به اطلاعات داشـــته باشـــند. 
در پرونده بابـــک زنجانی، نظام 10 ســـال هزینه 
کرد، اما چـــه اتفاقی می افتد؟ ناگهـــان این فرد 
تبلیغـــات می کند کـــه می خواهد بانـــک ایجاد 
کند. البته همه اینها ادعاست و متأسفانه افراد 
بی تجربه و بی تخصص دنبال او راه افتاده و از او 
حمایت می کنند که نتیجه آن می شـــود همین 
شـــرایط فعلی. در حالـــی که این فرد به کشـــور 
خیانت کـــرده و می کنـــد. اگر همچنـــان از این 
فرد همین طور حمایت شـــود، رسوایی دیگری 
هم از زنجانی پخش خواهد شـــد کـــه باید آن را 

پرونده بابک زنجانـــی 2 بنامیم.

گفت وگو

مرتضی گل پور

دبیر گروه سیاسی 


